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سهیم هستند

به نام ساماندهی 

باز نشدن ایربگ ها 

تضمین نداده 

به گوش نمی رسد

احتیاج ندارد

سفره مردم 

۶ کامیون در خاک اوکراین

بیشترین گفت وگوی تلفنی 

روزنامــه کیهان با حمله به روزنامه شــرق نوشــت: دروغ پردازی  این 
روزنامه با عنوان »مسدود کردن اینترنت«، »محدود کردن اینترنت« و یا »بستن 
شــبکه های اجتماعی« و... مطرح کردند هراسی در جامعه ایجاد کرد که پس 
از آن هرچه گفته شــد که در این طرح بندی در مورد مسدود کردن یا محدود 
کردن و یا بستن شبکه های اجتماعی نیست دیگر کارساز نشد.جریان مدعی 
اصلاح طلبــی برای آنکه پایگاه اجتماعی جریــان رقیب خود را که اکثریت 
مجلس را به عهده داشت مورد تخریب و ترور قرار دهد به بیان این دروغ ها 
پرداخــت و بــا منافع ملی به بازی پرداخت و قطعا ایــن افراد در آفاتی که از 
فضای مجازی به هر کودک و نوجوانی که می رسد سهیم هستند. چرا؟ چون 
در کشورهای غربی حتی به افراد زیر 18سال اینترنت مخصوصی داده می شود 
که اتصالش به سایت های غیراخلاقی و غیرمتناسب با سن آنها ممکن نیست 
اما در کشور ما از آنجا که هنوز فضای مجازی قانونمند نشده این کار صورت 

نمی گیرد.

نماینده مردم شــیراز در مجلس شــورای اســلامی، گفت : از آنجا که 
خواســت مردم در طرح صیانت مستتر نیست ما آن را قبول نداریم. علیرضا 
پاک فطرت نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی 
خود در توئیتر، نوشت: »تندروهای مجلس نمی گذارند دیگر نمایندگان طرح 
صیانت را بررسی کنند. به نام ساماندهی دنبال محدودیت اینترنت هستند. از 
این اقدام یکباره مجلس در زمان بررســی لایحه بودجه متعجب شدم. هیئت 
رئیسه باید به امضاها احترام بگذارد و دوباره رای گیری کند تا اگر شد، طرح از 
اصل هشتاد و پنج خارج شود. اگر هیئت رئیسه این کار را نکند، برخی نماینده 
ها از جمله خودم اعتراض خواهیم کرد و طرحی خواهیم نوشت که این طرح 
هوا شود. چون خواست مردم در این طرح مستتر نیست، ما آن را قبول نداریم.«

مدیــرکل دفتر صنایع خــودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
بررسی آخرین گزارش باز نشدن ایربگ ها در حادثه تصادف محور بهبهان- 
رامهرمز و بازخوانی ACU ایربگ ها نشــان داد در هیچ یک از خودروهای 
یاد شــده مشکل از کیسه هوا نبوده است.»سهیل معمارباشی« افزود: بارها در 
رســانه ها توضیح داده شد برای اینکه کیسه هوای خودروها باز شود شتاب 
 ACU منفی خاصی باید به خودرو وارد شود. وی بیان داشت: بازخوانی نتایج
ایربگ ها نشــان داد که شتاب منفی و شــرایط لازم برای باز شدن آنها به جز 
یک مورد خودروی سمند سورن در سایر خودرو ها ایجاد نشده و در نتیجه 
ایربگ ها باز نشدند. معمارباشی ادامه داد: همچنین در چند مورد شاهد له شدن 
کامــل یا آتش گرفتن خودروها در ایــن تصادف بودیم که هیچ اطلاعاتی از 

ACU این خودروها نتوانستیم به دست آوریم.

محمود نبویان، عضو کمیســیون اصل نود گفت: در توافقی که احتمالا 
در چند روز آینده رخ می دهد، آنچه مطلوب نمایندگان است، وجود ندارد. 
مهمترین بخش های اظهارات او در صحن علنی مجلس به شرج زیر است: در 
مورد لغو تحریم آیسا و کاتسا به هیچ عنوان تضمین نداده اند. در مورد تبدیل 
ارز مطلقا تضمین نداده اند. آمریکا اصلا تضمین نداده که از برجام خارج نشود. 
کنگره امروز آمریکا اکثرا دموکرات هســتند و ما می توانیم از کنگره تضمین 
بگیریم. به جای اینکه آنها تضمین عدم خروج دهند از ما تضمین گرفته اند. 
قرار بود آمریکا تحریم ها را لغو، ما راســتی آزمایی کرده و گزارش به ما داده 

شود ولی هیچ کدام از این موارد انجام نشده است.

محمودوند عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس در جلسه علنی مجلس  
گفت اخباری که پیرامون توافقات به ما رســیده خوب نیســت. او تاکید کرد 
که منافع ملت ایران باید رعایت شــود. او ادامه داد اگر قانون راهبری مجلس 
رعایت نشود قطعا دولت باید پاسخگو باشد. با این حال به گفته او، متاسفانه 
اخبار خوبی از تیم مذاکره کننده به گوش نمی رســد. در واکنش به اظهارات 
محمود وند، مصری، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی که ریاست جلسه 
را بر عهده داشــت، گفت: بنابر دعوت مجلس، آقــای امیرعبداللهیان برای 

توضیحات پیرامون مذاکرات به کمیسیون می آید. 

معــاون رئیس شــورای امنیت روســیه گفته با توجه بــه تحریم های 
همه جانبه ای که کشورهای غربی علیه این کشور اعمال کرده اند، مسکو دیگر 
نیازی به روابط دیپلماتیک با آن ها ندارد و زمان آن رسیده سفارتخانه هایی را 
»مهر و موم« کند.»دیمیتری مدودوف« همچنین گفته روسیه در واکنش به این 
تحریم ها، تمامی دارایی های افراد و شرکت های غربی در این کشور را ضبط 
خواهد کرد و ممکن است حتی دارایی های این شرکت ها، ملی سازی شوند.

غلامعلی حدادعادل گفت :در دولت سیزدهم، از همان ابتدا به آمریکایی ها 
گفتیم می خواهیم تحریم ها برطرف شود اما اینطور نیست که تصور شود راه 
برطرف کردن مشکلات تنها از مسیر رسیدن به توافق و مذاکره می گذرد.هم 
مذاکره می کنیم تا رفع مشکلات شود و هم در موازات آن با دیگر کشورهای 
دنیا مانند چین و روســیه و دیگران در ارتباط هســتیم و ســفره مردم را به 
برجام گره نزده ایم.نظام در هیچ دوره ای نخواسته و نمی خواهد مردم به دلیل 
تحریم های ظالمانه غرب در سختی و تنگنا قرار گیرند. اینکه عده ای دست به 
طرح چنین شایعاتی می زنند دچار اشتباه جدی هستند و اساس چنین تفکری 

مبنای غلطی دارد.

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اعلام کرد :بر اساس اطلاعات 
ســامانه ردیابی کامیون های ایرانی و اخریــن اطلاعات ردیاب بین الملل، ۶ 
دستگاه کامیون ترانزیتی دارای راننده ایرانی در قلمرو اوکراین شناسایی شده 
اســت.برخی از این کامیون ها به مرز لهســتان نزدیک هستند و برخی هم در 
جنوب و غرب اوکراین هســتند که در حال بررســی امکان هدایت و خروج 
امن آنها از کشور رومانی و مجارستان هستیم.از طریق سازمان های بین المللی 
مرتبــط با حمل و نقل نیز پیگیر تدابیــر برای خروج کامیون های با رانندگان 

ایرانی از کشور اوکراین هستیم.

سید ابراهیم رئیسی برای پنجمین بار به صورت تلفنی با امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانسه گفت وگو کرد. اتفاقی که شاید عجیب به نظر برسد اما 
رئیس دولت ســیزدهم از زمان به دســت گرفتن سکان قوه مجریه بیشترین 
گفت وگوی تلفنی را با رئیس جمهور فرانسه داشته است.سید ابراهیم رئیسی 
رئیس دولت ســیزدهم پس از آن که از 1۲ مرداد 1۴۰۰ رســما ریاســت قوه 
مجریه را در دســت گرفت، تاکنون در ۲۷ تماس تلفنی با 1۴ نفر از مقامات 
عالی جهان به صورت تلفنی گفت وگو کرده است. در این میان امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانسه با پنج تماس تلفنی بیشترین گفت وگو را با رئیسی داشته 
است. مکرون اولین کسی است که پس از 1۲ مرداد هم به عنوان یکی از سران 

کشورهای جهان با رئیس دولت سیزدهم به صورت تلفنی گفت وگو کرد.

اخبار ویژه ... یوسفیان ملا فعال سیاسی:

اگر بعضی  وعده ها عملی نیست، راحت به 
مردم بگوییم

سرویس سیاســی-عزت الله یوســفیان مــلا 
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی، درباره افزایش 
تجمعات صنفی و معیشتی طی ماه های اخیر و نحوه 
برخورد با آنها، گفت: در اصل ۲۷ قانون اساسی آمده 
اســت، هرگونه تجمعاتی که مخل نظم عمومی و به 
همراه داشــتن سلاح نباشد، می تواند برگزار شود. اما 
شــکل گیری تجمعات را به صدور مجوز از وزارت 
کشور موکول کرده اند. خاطرم است، زمانی که درباره 
این موضوع با کسانی که به حوزه حقوق تسلط داشتند 
بحــث می کردیم، آن ها گفتند وقتی قانون اساســی 
شــرطی برای تجمعات آزاد قائل شده و در آن آمده 
اگر مخل نظم عمومی و ســلاح در آن نباشد هرگز به 
صــدور مجوز نیاز ندارد. اگــر ما بگوییم باید مجوز 
صادر شــود در حقیقت به اصل قانون اساسی دست 

برده و چیزی به آن اضافه کردیم. 
یوســفیان ملا گفت: اما در همین مدت، اگر به 
صحبت هایی که رهبری داشــتند نگاه کنیم، ایشــان 
گفتند اگر مسئولان قولی به مردم دادند و بعد فهمیدند 
امکان عملیاتی شــدن آن قول نیست با مردم صحبت 
کرده و بگویند چرا نتوانســتند این کار را انجام دهند. 
اگــر این موضوع به ویــژه در مجلس اتفاق می افتاد، 

شاهد بخشی از این مشکلات نبودیم. 
وی در ادامه با ذکر مثالی درباره همسان ســازی 
حقــوق معلمــان گفت: امــروز در ایــن مدتی که 
تجمعات و اعتراضات برگزار شــد، کدام یک از ۲۹۰ 
نفــر از نمایندگان حوزه انتخابی گفتند اگر بخواهیم 
همسان سازی حقوق معلمان را انجام دهیم این مبلغ 
در سال اول و مبلغی دیگر در سال دوم می خواهد اما 
درآمد ما به این شکل است و به دلایلی نمی توانیم این 
کار را انجــام دهیم؟ ما خودمان هم به حرف هایی که 

می زنیم عمل نکردیم. 
یوســفیان ملا تصریح کرد: اگر ببینیم تظاهراتی 
مشــکلی ندارد، چند ســاعت صبر می کنیم، متفرق 
می شوند و می روند اما وقتی می بینیم تجمع بیشتر شده 
و مشکل آفرین می شود با آن ها برخورد کرده و روش 
دیگری را انتخاب می کنیم که آن روش جواب نداده 
و شرایط را بدتر کرده است. امروز می گویند معلمانی 
که در شهرستان های مختلف تحصن و اعتصاب کرده 
و بــه کلاس نرفتنــد آن معلمان دیگر نباید به کلاس 
بروند. یعنی به این شــکل که یک موضوع مبهمی که 
جنبه تهدید دارد را تبدیل به مشکل بزرگ می کنند و 
گاهی آن عده با اتهام اخلال در نظم عمومی بازداشت 
و مدتی هم به حبس محکوم می شــوند. مسئله ای که 
ما داریم این اســت که در جهت حل مشــکل گامی 

برنمی داریم. 
وی در ادامه توضیحات خود افزود: به طور مثال 
معلمــان در تجمعات اعتراضی خــود، درباره قانون 
همسان ســازی گفتند ما کــه آن را تصویب نکردیم، 
خودتان در مجلس قانون برنامه پنج ســاله را آوردید 
و گفتید پرداخت حقوق و دســتمزد باید بر اســاس 
نرخ تورم و شــاخص بانک مرکزی باشد و آن را هم 
تصویب کردید. ما امروز در برنامه پنج ســاله ششم 
هستیم، قانونی تصویب کردید اما به آن عمل نکردید 

و باعث به وجود آمدن این اعتراضات شدید.
این فعال سیاسی در ادامه تصریح کرد: اگر دولتی 
بخواهد بگوید دولت قبلی بیش از اندازه قول داده و از 
عهده من خارج اســت، باید مسئولیت دولت را قبول 
نکند. وقتی قادر بــه انجام تعهدات وزیر دولت قبل 
نیست باید بگوید من قدرت اجرایی آن تصمیمات را 
ندارم و خداحافظ. بدترین ظلم به مردم ایران است که 
مسئولی پستی را قبول کند که توان اداره آن را نداشته 
باشــد. به همین علت معلمــان چندین روز می آیند 
اعتــراض می کنند وقتی می بینند خبری نمی شــود 
اعتراضات بیشتر شــده، گاهی چند نفر بازداشت و 
تعدادی دیگر مشــکلات زیادتری برایشان به وجود 
می آید. یوسفیان ملا با ذکر مثالی از نحوه برخورد یک 
مســئول با مردم گفت: آقــای روحانی زمانی حرف 
عجیــب و غریبی زد و گفت حقوق همین اســت، 
اگر نمی خواهید به ســلامت هیچ کس جلوی شــما 

را نگرفته است. این حرف، قانونی نبود و حرف زور 
اســت. قانون می گوید باید حقوق هر سال افزایش و 

ضریب آن را افزایش دهیم.
وی در ادامه گفت: معترضانی که می آیند شعار 
می دهند، اگر اعتراضشان درست نیست بیایید به آن ها 
جواب دهید هیچ اشــکالی ندارد که با آن ها صحبت 
کنید. امروز و فردا جواب ندهید طبیعتا آن ها روزهای 
دیگر عصبانی تر و اعتراضاتشان بیشتر می شود. تا هر 
زمانی که جواب درستی ندهید می توانید با استفاده از 
برخــورد قهریه آنها را متفرق کنید. بهترین راه حرف 
زدن درست با مردم است. خیلی ها می گویند این راه 
شدنی نیست اما بهترین راه حرف زدن با مردم است.
یوسفیان ملا درباره اینکه مشکل را به چه شکلی 
باید حل کرد تا اعتراضات مردمی کمتر شــود، گفت: 
بهترین راه برای حل این مشــکل که آتش اعتراضات 
کم شــود، اتخاذتصمیمات و وعده هایی اســت که 
قابلیت اجرایی دارند. مســئولان باید در رسانه هایی 
مثل صدا و ســیما، رادیو و تلوزیون به مردم بگویند، 
ای مردم ما فقط می توانیم این وعده ها را اجرایی کنیم 
و اگــر بعضی ها وعده ها عملی نیســت به راحتی به 

مردم بگویند. 
وی افــزود: به جــای آنکه با مــردم معترض 
برخوردی شــود، اول بیایند با مردم حرف بزنند. در 
همین ماجرای اصفهان قرار بود امام جمعه این شــهر 
با مردم درباره مشکل آب صحبت کند اما نیامد آنقدر 
دست روی دست گذاشتند تا آن ماجرای تلخ اصفهان 
رخ داد. آقای رئیسی روزهای ابتدایی راه حل خوبی 
داشــت می رفت با مردم صحبــت می کرد اما وقتی 
مسائلی بزرگتر پیش می آید که دولت در حل بحران ها 
کاری نمی تواند انجام دهد آن اتفاقات تلخ اصفهان رخ 
می دهد. تا امروز ما هیچ حرکتی برای اینکه مشــکل 
مردم اصفهان حل شــود، ندیدیم. ماجرای معلمان به 
همین شــکل است. دولت تا قبل از آنکه دوباره موج 
اعتراضات تشــدید نشده باید به دنبال حل آن مسئله 

باشد تا شاهد آن اتفاقات نباشیم. 
این فعال سیاسی در ادامه تاکید کرد: مورد دیگر 
آنکه مسئولان زمانی که می آیند با مردم حرف می زنند 
به هیچ وجه نباید وعده دروغ بدهند. یعنی پاســخ به 
مردم به شــکلی باشد که مردم باور کنند که مسئولان 
به ما دروغ نمی گویند. قبل از آنکه دولت جدید آغاز 
بــه کار کند، مردم تا زمانی کــه آقای روحانی وعده 
جدیدی مــی داد بارها گفتند او دروغ می گوید. حالا 
که دولت جدید آمده خدا نکند که این ماجرا بار دیگر 
تکرار شــود و مردم حس کنند که این مســئولان هم 
دورغ می گویند امروز شعار می دهند اما بی اعتمادی 
بیشتر، لحظه به لحظه حل مسائل را سخت و سخت تر 
می کند.  یوسفیان ملا درباره اینکه با توجه به مشکلات 

معیشتی مردم و اینکه برخی از آنان کسب و کاری در 
فضای مجازی دارند تصویب طرح صیانت در مجلس 
و اجرایی شــدن آن ممکن اســت موجب تجمعات 
بیشــتر شود، گفت: کسانی که امروز به طرح صیانت 
اعتــراض دارند، اگر میکروفن را بردارید و به خیابان 
رفته و از آنان بپرسید یک ماده آن را بگویید، نمی دانند. 
داشتن عملکرد مشکوک، نداشتن شفافیت و صحبت 
نکردن با مردم باعث به وجود آمدن اعتراض مردمی 
شده است.  وی در ادامه تصریح کرد: امروز شما کسی 
را در این کشــور ندارید که بگوید فضای مجازی به 
همین شکل خوب است. همه اعتراض دارند خیلی ها 
می گویند فضای مجازی باعث از بین بردن ازدواج ها 
و افزایــش تهمت ها شــده اســت. بعضی ها هم از 
فیلترینگ و کاهش ســرعت حرف می زنند. بنابراین 
کسی امروز از وضعیت فضای مجازی راضی نیست 
و همه به دنبال اصلاح آن هستند. درباره این موضوع، 
نمایندگان وقتــی می خواهند طرح یا لایحه ای را در 
صحن مجلس یا کمیسیون ها تصویب کنند، باید طبق 
قانون درکار هفتگی مجلس آن را اعلام و منتشر کنند. 
اما وقتی یک مرتبه می گویند قرار است بدون رعایت 
قانون و انتشــار آن در دستور هفتگی با ارسال پیامک 
جلســه ۴۵ دقیقه ای در کمیســیون تخصصی شکل 
بگیــرد، همین موضوع همه را مشــکوک می کند که 
چه اتفاقی افتاده است، که خوشبختانه این مصوبه در 

هیئت رئیسه رد شد. 
یوســفیان ملا در ادامه گفت: نمایندگان مجلس 
در آن کمیســیون با تصویب این طرح القا می کنند که 
می خواستیم یک چیزی تصویب کنیم و در برویم. حتی 
خیلی از نمایندگان در آن جلسه کمیسیون نمی دانستند 
چه طرحی را تصویــب کردند. وقتی مردم می بینند 
کاری به این شکل غیرقانونی و غیرطبیعی انجام شده، 
اعتراض می کنند و رفته رفته باعث کلفت تر شــدن 
ریشه این اعتراضات شده که در نهایت باید هزینه های 
بیشــتری را بدهند.  وی تصریح کرد: روزی یکی از 
نمایندگان گفت اجرای این طرح آزمایشی و موقت 
اســت. بله همه قوانینی که در اصل 8۵ قانون اساسی 
آمده آزمایشی است دیگر نمی خواهد بذل و بخشش 
کنید که این طرح آزمایشــی است. اما همان اصل 8۵ 
می گوید اگر تمام قوانین در تصویب آن طرح رعایت 
شد حالا باید به صحن آمده و برای مدت زمان آن که 
می تواند 1ســاله، دو ساله یا حتی ۳۰ ساله باشد رای 
گیری شود. بنابراین از اقدامات غیرطبیعی اعتراضات 
غیرطبیعی بروز پیدا می کند.  راه حل این است که باید 
به طور شــفاف با مردم صحبت کرد و تمام وعده ها 
و کارهایی که می خواهد انجام شــود را به آنان گفت 
تــا از اتفاقاتی که می تواند وضعیت را به جای بدتری 

بکشاند، جلوگیری شود.

نماینده پیشین مجلس گفت: مسئولان باید با شفافیت درباره طرح ها و لوایحی که قابلیت اجرایی و غیراجرایی دارند با مردم صحبت کنند، اگر 
بعضی  وعده ها عملی نیست، باید راحت به مردم بگوییم.

 اگر دولتی بخواهد بگوید دولت قبلی بیش از اندازه قول داده و از عهده من خارج اســت، 
باید مسئولیت دولت را قبول نکند. وقتی قادر به انجام تعهدات وزیر دولت قبل نیست باید 
بگوید من قدرت اجرایی آن تصمیمات را ندارم و خداحافظ. بدترین ظلم به مردم ایران است 
که مســئولی پســتی را قبول کند که توان اداره آن را نداشته باشد. به همین علت معلمان 
چندین روز می آیند اعتراض می کنند وقتی می بینند خبری نمی شــود اعتراضات بیشتر 
شده، گاهی چند نفر بازداشت و تعدادی دیگر مشکلات زیادتری برایشان به وجود می آید.

 

سرویس سیاســی- یک کارشناس مسایل 
حقوقی گفت: حفاظت از رؤســای قوای سه گانه 
تکلیفی قانونی اســت ولی نباید به ترتیب و کیفیتی 
باشــد که در تزاحم با انجام وظایف مقامات و مانع 

اساسی برای دسترسی شهروندان به آنها باشد.
ســیدمهدی حجتی در رابطه با سخنان اخیر 
رئیس قــوه قضائیه در رابطه با کاهش تشــریفات 
مرسوم و مسائل حفاظتی گفت: نظر  رییس دستگاه 
قضا حتی قبل از انتصاب به عنوان رئیس قوه قضائیه 
نیز مبتنی بر همین امر بود و امروز در کسوت رئیس 
قوه قضائیه نیز بر همان مواضع سابق خویش تأکید 
دارد.  این وکیل دادگستری با اشاره به اینکه رویکرد 
رئیس قوه قضائیه در این راستا ناظر بر کاهش هزینه 
ها و نیز افزایش ســطح دسترسی شهروندان به آنها 
اســت گفت: اینکه مقامات خواهــان رعایت چه 
مقدار تشریفات و سطوح حفاظتی باشند در اختیار 
خودشان است لیکن رعایت پروتکل های حفاظتی 
در مورد مقاماتی مانند ریاســت قوه قضائیه الزامی 

است هرچند که در ظاهر به چشم نیاید.
حجتی خاطرنشــان کرد: بر اســاس مصوبه  
شورای امنیت کشور مقامات باید محافظینی داشته 
باشــند؛ لذا بر مبنای مقررات موجود مقاماتی مثل 

رئیــس قوه قضائیه نمی تواند به لحاظ موقعیتی که 
در آن قرار دارند، از اعمال تشریفات حفاظتی به کلی 
صرفنظر کنند و اعمال تشریفات حفاظتی به اعتبار 
مقامی اســت که به شخص اعطا گردیده نه به اعتبار 

شخصیت حقیقی او.
ایــن عضــو هیأت مدیــره کانــون وکلای 
دادگســتری مرکز گفت: رویکرد رئیس قوه قضائیه 
در زمینه کاهش تشــریفات می تواند الگویی برای 
سایر مقامات در دیگر دستگاه ها باشد. در حال حاضر 
در برخــی از ادارت و ســازمان ها و بالاخص خود 
قوه قضائیه، برای یک ملاقات ساده با برخی روسای 
یک مجتمع قضایی یا سرپرست یک دادسرا، آنچنان 
موانع حفاظتی متعددی وجود دارد که مردم مجبور 
به صرفنظر از ملاقــات و بیان عرایض خویش می 
شوند؛ لذا به نظر می رسد اگر رئیس قوه قضائیه بتواند 
دستورالعملی در این خصوص تهیه و به زیرمجموعه 
خویش ابلاغ نماید و مردم نیز از آن مطلع شوند بسیار 

مستحسن خواهد بود.

یک کارشناس مسائل حقوقی:

کاهش تشریفات با رویکرد دسترسی شهروندان به مقامات مطلوب 
است

ســرویس سیاســی- مطالبه برای قانونی در زمینه »تأمین امنیت زنان در 
خانواده« سال ها پیش از سوی رهبر معظم انقلاب مطرح شد. ایشان در سومین 
نشســت اندیشــه های راهبردی با موضوع زن در خصوص خلأ های قانونی و 
حقوقــی موجود در این زمینه تأکید فرمودند تــا  تدوین لایحه ای با محوریت 
تأمین امنیت زنان در دولت جدی تر گرفته شود. اما کمتر لایحه  ای مانند »حفظ 
کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت« در بین دولت ها و مجالس مختلف 
دســت به دست شــده و به سرانجام نرسیده است. در حال حاضر قانون جامعی 
برای حمایت از زنان در برابر خشونت وجود ندارد. این در حالی است که حدود 
یک دهه قبل لایحه ای برای حمایت از زنان در برابر خشونت از سوی دولت دهم 
تدوین و به مجلس ارسال شد. اما طی سال های گذشته در ادوار گوناگون مجلس 
و دولت این لایحه دست به دست شده و بندهایی به آن اضافه و کم شده است. در 
نهایت این  لایحه با نام »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت« دی ماه 
سال گذشته به مجلس رفت. لایحه ای که حالا یک سالی است در مجلس دست 

به دست می شود و همچنان خبری از نهایی شدن آن نیست.
 رهبر انقلاب، پیشگام تدوین لایحه نفی خشونت

مطالبــه بــرای قانونی در زمینه تأمین امنیت زنان ســال ها پیش از ســوی 
رهبر معظم انقلاب مطرح شــد. حضرت آیت الله خامنه ای در ســومین نشست 
اندیشــه های راهبردی با موضوع زن در خصــوص خلأ های قانونی و حقوقی 
موجــود در زمینه تأمین امنیت زنان در خانواده تأکید فرمودند تا آغازی باشــد 
برای تدوین لایحه ای با محوریت تأمین امنیت زنان در دولت. اما کمتر لایحه ای 
همچون لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت« در بین دولت ها 
و مجالس مختلف دست به دست شده و به سرانجام نرسیده است. اسفندماه سال 
۹۰ نشســتی با حضور تنی چند از اســاتید، وکلا و صاحب نظران این حوزه در 
معاونت امور زنان و خانواده دولت دهم برگزار و پیش نویس لایحه در قالب پنج 
فصل و ۹۲ ماده تدوین شــد. عمر دولت دهم به مهیا کردن این لایحه قد نداد و 
دولت یازدهم با حضور شــهیندخت مولاوردی معاونت زنان و خانواده رئیس 

جمهور پیگیر این لایحه شد.
 بازخوانی های تمامی ندار یک لایحه

دولت یازدهم تغییرات گســترده ای را در لایحه حمایت از زنان در برابر 
خشــونت اعمال کرد تا جایی که این لایحه پس از ســه بار بازنویسی، در دولت 
یازدهم به پنج فصل و ۷۷ ماده تغییر یافت. تغییرات گسترده این لایحه در معاونت 
زنان و خانواده دولت یازدهم و جرم انگاری در سطح وسیع منتقدان بسیاری را در 
برابر این لایحه به صف کرد. حتی صدای بسیاری از کارشناسان حقوقی و حتی 
برخــی فعالان حــوزه زنان و خانواده هم آمد. این بار قوه قضائیه به ماجرا ورود 
کرد و لایحه »تأمین امنیت زنان در برابر خشونت« به لایحه »صیانت، کرامت و 
تأمین امنیت بانوان در برابر خشونت« تبدیل شد. لایحه ای که از نگاه بسیاری از 
کارشناسان حقوقی به شکلی جامع تر به ابعاد بیشتری از مسئله خشونت علیه زنان 
توجه می کرد. همین جامعیت هم موجب شد تا فراکسیون زنان مجلس مجلس 
دهم در دیدار با سیدابراهیم رئیسی ریاست قوه قضائیه بابت تدوین و ارائه این 
لایحه با اهدای لوحی تقدیر کنند. حتی شــهیندخت مولاوردی معاون حقوقی 
سابق رئیس جمهور در دولت دوازدهم و معاونت زنان و خانواده دولت یازدهم 
که خود را مادر خوانده لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشونت می دانست هم 
در کنار انتقاداتش از لایحه صیانت درباره نکات مثبت آن  گفته بود: »الحاقاتی که 
در نسخه انجام شده، یعنی لایحه ۵۰ ماده ای به ۷۷ ماده تبدیل شده، بعضاً دارای 
نوآوری و ابتکاراتی اســت که حتــی از دید دولت هم مغفول مانده بود که باید 

این ها را برجسته و از آن ها حمایت کنیم.«
بازدارنده ای که در مرحله ویرایش باقی ماند!

با وجود تمام حمایت های مثبت،لایحه مذکور چیزی نزدیک به یک سال در 
دولت دوازدهم معطل ماند و این مسئله موجب شد مجلس دهم با تمام استقبالی 
که از این لایحه داشــت عمرش به تصویب آن قد ندهد. آخرین اصلاحیه این 
لایحه شــامل ۵8 ماده و پنج فصل تعاریــف و کلیات، نظارت بر اجرای قانون، 
وظایف دستگاه های اجرایی، جرائم و مجازات ها و آیین دادرسی است و مطابق 
با آن هر رفتاری که موجب ورود آســیب یا ضرر به جســم یا روان یا شخصیت، 
حیثیت یا محدودیت یــا محرومیت از حقوق وآزادی های قانونی زن گردد، به 
عنوان خشونت تلقی می شود. ویرایش نهایی این لایحه پس از حدود یک سال 
معطل ماندن در دولت، ۲۴ دی ماه سال گذشته به مجلس ارسال شد و حالا نوبت 
مجلــس اســت که لایحه را معطل نگه دارد و در ایــن مدت و در کش و قوس 
تصویب و نهایی شدن لایحه و در پروسه طولانی به ثمر رسیدن آن، پرونده های 
خشونت علیه زنان نظیر قتل مونا و رومینا اتفاق افتاد؛ خشونت هایی که اگر این 
لایحه زودتر از این جامعه قانون پوشیده بود شاید رخ نمی داد و یا مجازات های 
پیش بینی شــده در آن می توانست بازدارندگی لازم را برای حمایت از زنان در 

برابر خشونت داشته باشد.
 بررسی ها به کندی ادامه دارد

انســیه خزعلی معاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهور پس از ماجرای  
قتل مونا در اهواز در صفحه توئیتر خود نوشــت: »با فراکســیون زنان مجلس 
صحبت داشتم، جای تشکر دارد که لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان، پس 
از رفع نواقص و تنظیم سندهای پشتیبان، با فوریت در دستور کار مجلس است.« 
»بابک نگهداری« رئیس مرکز پژوهش های مجلس هم از بررسی لایحه حمایت 
از زنان در برابر خشــونت خبر می دهد. به گفته وی »حفظ کرامت و حمایت از 
زنان در برابر خشونت« نیازمند برخی اصلاحات شکلی، محتوایی و ساختاری 
است. نگاهداری می افزاید: طرح »صیانت، کرامت و تأمین امنیت بانوان در برابر 
خشــونت« در زمســتان 1۳۹۹ و لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر 
خشونت« در بهار 1۴۰۰ اعلام وصول شده و مرکز پژوهش های مجلس به عنوان 
بازوی کارشناسی مجلس شورای اسلامی، بررسی این متون را از فروردین 1۴۰۰ 
در دستور کار خود قرار داده و ضمن ایجاد کارگروهی مرکب از دفاتر مطالعات 
حقوقی، مطالعات فرهنگی و آموزش و اجتماعی، با برگزاری جلســات متعدد 
با دســتگاه های اجرایی، قوه قضائیه و فعالان حوزه زنان و خانواده به بررســی 
اصــل موضوع و ارزیابی مواد این لایحه پرداخته اســت.  بنا به تاکید وی آنچه 
مســلم است با توجه به قانون اساسی و بیانات مقام معظم رهبری در خصوص 
ضرورت ممانعت از ظلم به زن و همچنین برخی از خلأ های قانونی به ویژه در 
حوزه خشونت خانگی و ضرورت ساماندهی به نحوه مداخلات اجتماعی، نظر 
کارشناســی مرکز پژوهش ها بر تأیید کلیات لایحه می باشــد اگرچه که مواد آن 

نیازمند برخی اصلاحات شکلی، محتوایی و ساختاری است.
وقت کشی پرونده های بیشتری روی دست مان می گذارد

تــا به اینجای کار مجلس و مرکز پژوهش های آن ایســتگاه آخر لایحه ای 
برای حمایت از زنان در برابر خشــونت نبوده اســت. در این کش و قوســها اما 
شاید رومیناها و موناهای دیگری هم از دست بروند و پرونده هایی از این دست 
دوباره امنیت روانی شهروندان بسیاری را خدشه دار کند. اگر پیشگیری به هر امر 
دیگری ارجحیت دارد قانون گذاران باید با درک این فوریت ها هر چه زودتر به 
تصویب چنین لایحه ای اقدام کنند تا کمتر شاهد بروز چنین خشونت های انکار 

ناپذیر و به تبع آن فروپاشی خانواده ها باشیم.

بازخوانی های ملال آور یک لایحه؛

پاسکاری یک لایحه در ۴ دولت
 و ۴ مجلس!
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